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מנחם אב
בצלאל סמוטריץ' מזכיר שהנחמה האמיתית בימינו היא הצפיה האקטיבית בבניין ירושלים

לאור ריבוי הארועים הקשים  בתקופה האחרונה, הרב אליקים לבנון מציע דרך התמודדות
שבע שנים לגירוש מגוש קטיף. הרב נוח ויזונסקי על העמידה האיתנה של תושבי הגוש בנסיונות
חוה אנקור מייעצת איך לתחזק את הזוגיות בבית

סיום הש"ס
אחד על אחד עם הרב הראל שפירא שנותן זוית חדשה ומרעננת ללימוד הדף היומי

dvashk@gmail.com  באדיבות מכוורת "דבש קדומים" דבש טהור וטבעי מפרחי השומרון
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אבי קנטרוביץ מנכ"ל תנועה כהלכה

על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים: 
בשבוע שעבר נהרגו בכבישי ישראל 3 בני אדם. גם 3 זה יותר מדי!

סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה מסובסדות ע"י קרן אביה: 09-7745758, 054-4836343

 gdaat@pisrael.com | 02-5350915 לפרסום, למודעות ולהנצחות: ורד כהן-חדד | קרן אביה
לע"נ אביה יהושע גולדברג ז"ל הוצאה לאור: 

הפקה ופרסומות:  | עורך: נבו כץ | ע. לשונית: אסנת הכהן | עיצוב: תמי כהן | מחיר הגיליון: 4 ש"ח כולל מע"מ

תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד  אין במאמרים משום המלצות מקצועיות או טיפוליות  נא לא לקרוא בשעת התפילה 
נא לשמור על קדושת הגיליון  כל הכנסות הגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים © כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'

ירושלים:
תל	אביב:	

	חיפה:	

ירושלים:
תל	אביב:	

	חיפה:	

מוצאי	שבתהדלקת	נרות

						8:23
8:22
8:20

7:15
7:21
7:03

השבוע הגיעה הפוליטיקה הישראלית לעוד אחד מרגעי השפל 
שלה כשמפלגת קדימה העלתה לשיאים חדשים את הפירוד 
והשנאה בתוך הכנסת. הלכלוך הפוליטי החל בפרישת קדימה 
מהממשלה לאחר 70 יום בלבד במה שנראה כתרגיל פוליטי 
לשם השגת קולות בקלפי בלבד, ונמשך בהחלטה של כמה 
זניחים  מחברי הסיעה לפרוש מהמפלגה תמורת תפקידים 
בממשלה מה שהעלה זיכרונות לא נעימים מהימים שבהם 

קיבלו חברי כנסת מיצובישי.
בזה לא השלימה קדימה את מנת הסכסוכים והפילוגים. בימים 
האחרונים מדווחת התקשורת על מפלגה חדשה, קדימה ב', 
שמקים חיים רמון, אחד מאדריכלי המפץ שהוליד את קדימה 
הישנה שהולכת ומתפוגגת לנגד עיננו. אותו רמון שנאשם 
והורשע, אותו רמון שנחשב למומחה בקומבינות פוליטיות. 

הכל בשביל עוד כמה ימים סביב שולחן ממשלה עתידי.
בימים אלו, ימי חורבן הבית, שנחרב בגלל שנאת חינם, נדמה 
שבשדה הפוליטי כבר אין ערכים קדושים וכבר אין מחלוקות 
לשם שמיים אלא רק לשם כיסא, תפקיד או כל כיבוד אחר. 
לכן, חשוב שנזכיר לנציגי הציבור שתפקידם לעסוק בצרכי 
ציבור באמונה ושתככים וקומבינות לשם הישרדות פוליטית 
או לשם עוד איזה כיבוד שזורעים פירוד ושנאה לא מתחברים 
עם אהבת חינם שאיתה אנו אמורים לבנות את בית מקדשנו 

במהרה בימינו.

לפרטים: הראל 052-5665993

המחיר: רק 747,000 ₪

היישוב: כפר תפוח, יישוב קהילתי דתי בתנופת קליטה 
המיקום: 35 דק’ מתל אביב, 6 דק’ מאריאל

הקהילה: 200 משפחות מאושרות
הבית: חד משפחתי 4 חדרים, 103 מ”ר על כחצי דונם קרקע

“יש כאן מרקם אנושי ייחודי, 
וכל אחד מוזמן להצטרף 

ולתרום בתחום שלו. 
נכנסנו פה ל’משפחה’ 

מהרגע הראשון.”
משפחת סיטון 

שלומי, 30, איש קבע
מעיין, 29, בימאית ומפיקת תיאטרון

הורים ליאיר )בן 4(, יואב )בן שנתיים וחצי( 
ואורי )בת 5 חודשים( 

תפוחיש מקום לכולם. כמו בבית!
צמוד למדד תשומות הבניה 06/12

בתי
אמנה

בית אחרון

w w w. a m a n a . c o . i l
מרכז  1-800-260-240  

מידע
אמנה

חגורות בטיחות )כתבה ראשונה(

קיימת הרגשה כי הזיעה והחום שאנו מרגישים בכניסתנו למכונית "בימים חמים טרופים 
אלה", מונעים מחלק מאתנו לחגור חגורת בטיחות המחויבת עפ"י החוק וההיגיון.

כי אלפי אנשים חבים את חייהם לחגורת הבטיחות שהיא לעיתים המחסום  צריך לזכור 
האחרון בינינו לבין פגיעה אנושה בתאונה. בעת תאונה, גוף האדם הנמצא ברכב ממשיך 
לנוע במהירות ובכיוון בהם נסע הרכב. מי שאינו חגור נחבט ונבלם ע"י חלקי הרכב )הגה, 
שמשה וכדו'( או עף מחוץ לרכב. החגורה מונעת את הפגיעה מחלקי הרכב ואת ההיזרקות 
מחוץ לרכב. החגורה סופגת את המכה ומחלקת אותה על פני חלקי הגוף, באזורי החזה 

והמותן, שרגישים פחות למכה מאשר הראש, למשל.
חובה על הנהג והנוסעים ברכב, כולל ילדים במושבי הבטיחות, להיות חגורים, או בלשון 

החוק: מרוסנים.
דו שימושי,  רכב פרטי, פרטי  כל  והאחורי של  לחגור במושב הקדמי  חייבים  את החגורה 

מסחרי, טנדר ומונית.
נשמעת טענה לפיה חגירת חגורה מהווה סכנה במקרה שהמכונית בוערת או במצב תאונה 
אחר. טענה זו אינה נכונה מפני שמספר המקרים הנזכרים הוא קטן מאד בהשוואה למספר 
התאונות שבהן החגורה מצילה חיים. החגורה מסייעת להיחלץ מתאונה, מפני שהנוסע שאינו 
חגור ניפגע ברכב במצב שאינו מאפשר לו לתפקד, אך הנוסע החגור נשאר שלם בגופו או 

שנחבל קל יותר, ויש ביכולתו לחלץ את עצמו.
חגורות הבטיחות הותקנו למבוגרים. לילדים יש להוסיף מושב בטיחות רגיל או מגביה, שביחד 
עם חגורת הבטיחות מהווים את חבילת הבטיחות הראויה. על המושב להתאים למידות הילד. 

בשבוע הבא נתייחס בהרחבה לילדים הנוסעים ברכב.

תחילת	הצום:	19:42
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לערוג לארץ חמדה
 הרב דב ליאור - רב העיר קריית ארבע-חברון וראש הישיבה

השבת היא השבת השלישית משבתות בין המצרים, 

בהם אנו מתאבלים על חורבן בית המקדש. חז"ל תקנו 

שבשבתות הללו ההפטרות אינן קשורות לתוכן הפרשות 

אלא לענייני דיומא, תוכחות ודברי המוסר של נביאי 

ישראל. בשתי השבתות הראשונות מפטירים מירמיהו 

'שבת חזון',  'דברים', הנקראת  ובשבת פרשת  הנביא, 

ההפטרה מדברי ישעיהו הנביא. 

הנביאים התריעו שהמשך ההידרדרות הרוחנית של עם 

ישראל תביא חורבן. כשקדמונינו קבעו לקרוא בתורה, 

כיוונו כך שגם התכנים של אותה פרשה יתאימו לענייני 

דיומא, לעורר אותנו לתשובת המשקל, כשם שדברי 

הנביאים בשעתם וגם לדורות, נועדו לכך.

בפרשת דברים משה רבנו לא בא ללמד את עם ישראל 

ותוכחה  מצוות. חומש דברים הוא חומש של מוסר 

של משה לעם ישראל לפני פרידתו. הוא מעורר אותם 

לתשובה על העבר, כדי שמכאן ואילך יתקנו את מעשיהם.

החטא הראשון שעליו משה מוכיח את העם הוא חטא 

'ואתחנן', הוא  ורק בפרשה הבאה, פרשת  המרגלים, 
מוכיח אותם על חטא העגל, למרות שמבחינת הזמנים 
חטא העגל קדם לחטא המרגלים. משה רבנו מוצא לנכון 
לעורר אותם לתשובה על חטא המרגלים, מפני שהעונש 

שעם ישראל נענש עליו היה יותר גדול מהעונש על חטא 
העגל. אנו רואים שלמרות שחטא העגל הוא חטא חמור 
של עבודה זרה, מכל מקום המאיסה בארץ חמדה היא 
חמורה יותר, ולכן העונש עליה חמור הרבה יותר: חורבן 

בית ראשון, חורבן בית שני, גלות וכל הנלווה.

משה רבנו מוכיח את עם ישראל ואומר להם: "בדבר 

הזה אינכם מאמינים בה' אלקיכם". מפרש רש"י: "שהוא 
בו".  מבטיחכם להביאכם אל הארץ, אינכם מאמינים 
רבנו ע"ה בעם  דהיינו חסרון האמונה שמוצא משה 
ישראל אינו באחד משלשה עשר עיקרי האמונה, אלא 

בחוסר האמונה בהבטחת ה' להביאם לארץ ישראל.

מכאן אנו למדים על חשיבותה של א"י לעם ישראל, 
בטחונית  לבעיה  כפתרון  רק  אינה  לארץ  שביאתם 
בזה,  ומקום מגורים, אלא קיומה של האומה מותנה 
ורק כשהאומה בארץ היא נחשבת כעם. אנו קוראים 
זאת בשבת שלפני תשעה באב, מפני שהחורבן היה 
בגלל מאיסה בארץ חמדה, ועלינו לעורר את הערגה 
הנפשית, את החשק והרצון ליישב את כל חבלי ארצנו 
ולהיאחז בהם, וזה בסופו של דבר יביא את השלום ואת 
הביטחון. הסגרת הארץ לידי המחבלים, לא רק שלא תביא 
שלום, אלא היא עלולה חלילה להגביר את ההתנכלויות 
שלהם ואת הירי על הישובים. יהי רצון שעם ישראל יתקן 
את חטא המרגלים, וממילא תשעה באב ייהפך ליום 

שמחה, ובית המקדש יבנה ויעמוד על תילו בתפארתו 

אנו רואים שלמרות שחטא העגל הוא 
חטא חמור של עבודה זרה, מכל מקום 
המאיסה בארץ חמדה היא חמורה יותר

פה  רלמנט
השבוע אנו מציינים 7 שנים לגירוש מגוש קטיף. מהו הלקח שהציבור הדתי צריך ללמוד מהגירוש?

שבע שנים חלפו מאז ועדיין קשה לדבר על גוש קטיף 
בלשון עבר. כשמסתכלים לאחור, ישנם כמה לקחים שאנו 
צריכים להפיק מהאירוע הטראומטי. הלקח החשוב ביותר 
הוא שאין לנו על מי לסמוך אלא על עצמנו וכמובן גם 
על אבינו שבשמיים. אם הציונות הדתית לא תשכיל 
להתאחד, למרות חילוקי הדעות, ולהפוך את התנועה 
אנו  חזקה,  פוליטית  עצמה  לבעלת  לאומית  הדתית 
עלולים חס וחלילה להיות מגורשים גם מאזורים נוספים. 
הלקח השני, בכל מה שקשור לארץ ישראל אסור לסמוך 
על מי שזיקתו לארץ לא נובעת מתורת ישראל. הניסיון 
שלנו מלמד שכשמגיע הרגע הקריטי, אפשר לסמוך רק 
על מי שאהבת ארץ ישראל שלו נובעת מתורת ישראל. 
הלקח השלישי, חייבים לזכור שאם חס וחלילה הגענו 
נורא,  כך  כל  דבר  עושה  ישראל  שממשלת  למצב 
לפחות שתדאג גם לתיקון העוול. בשעתו, פניתי לראש 
הממשלה, אריק שרון, ובקשתי ממנו שכמו שהממשלה 
יודעת לחוקק חוק דורסני כל כך שמכופף אליו את כל 
החוקים האחרים, שתחוקק גם חוק מקביל שניתן יהיה 
להקים את הישובים באופן מיידי ולעקוף את סיבוכי 
הבירוקרטיה. שרון דחה את בקשתי. אנו רואים מה קרה. 
לסיום, חשוב שנזכור את דברי הרב קוק. אם נחרבנו 
ונחרב ביתנו בגלל שנאת חינם אזי נבנה ויבנה ביתנו 

בגלל אהבת חינם.

ערב תשעה באב, ערב זיכרון ימי הגרוש והרס יישובי 
גוש קטיף וצפון השומרון. שאלת הנביא ירמיה: "על מה 
אבדה הארץ"? יפה להישאל גם על חורבנם של יישובים 
אלו. על מה ולמה נעקרו מתיישבים נאמנים מבתיהם 
ונהפכו יישובים פורחים לחורבות ולבסיס לטרור נגד 
יישובי ישראל? מהם לקחינו מאירועים אלו? זכיתי לחוות 
את גוש קטיף בתפארתו ולצערי גם בשלבי חורבנו, עת 
נתבקשתי לקחת אחריות על מאבק נוער המשובחי"ם 
בנוה דקלים, בניסיונות למנוע את ההתנתקות. הייתי 
גם במחיצתם של תושבי נצרים, אנשי אמונה, הזורעים 

ובונים עד יומם האחרון. 

התמיכה במאבק הייתה מיגזרית לציבור הציוני-דתי, 
לש"ס ולחלק מהציבור החרדי. מנגד, חלקים גדולים בעם, 
שלא זכו לינוק מתורת ישראל, לא הזדהו עם המאבק. 
מה נכון ללמוד מהבנת פער זה? הפער בזהות היהודית-
ציונית בקרב רבים מישראל, הוא שורש ההתנתקות והוא 
מחייב אותנו למצוא כל דרך להאיר מדרכה של התורה 

הגואלת לכלל ישראל. 

חינוך מחד, ובניית כוח פוליטי ציוני-דתי רחב, מאוחד 
הן על הנחלת הערכים  יחד להשפיע  וגדול, שיפעלו 
והמדינה, לבנין  ודעותיהם של העם  והן על אמונתם 

ולא ח"ו לחורבן.

לא מעט לקחים יכולים להילמד מגירוש יהודי גוש קטיף, 
והשאלה היא מי צריך להפיק אותם?

מרבית העם בישראל צריך להיזכר בשתיקתו אל מול 
התגייסות כלי התקשורת כנגד "הכתומים", ה''אתרוג'' 
שהפסיד  לאחר  שעשה  הנבלה  ומעשה  שרון  של 
יהודית  בונים חברה  ולהבין שכך לא  במרכז מפלגתו 
צודקת, כלי התקשורת צריכים להיזכר בניסיונם המכוון 
לייצר מלחמת אחים, ניסיון שכשל אל מול התנהגותם 
האצילית של המגורשים. קברניטי המדינה, מצידם, 
המדינה  שביצעה  העוול  מול  אל  להתבייש  צריכים 
בשיקום הכושל של המפונים שהפכו לפליטים במדינתם. 

אנו הסרוגים צריכים לזכור את הניסיון הכושל לחבר 
את אזרחי המדינה לגוש ואת המיתוג הימני החזק מידי 

שהרחיק את אנשי אמצע המפה הפוליטית. 

הרב קוק והרב נריה זצ''ל לימדו אותנו שגם בתקופות 
קשות להמשיך להפיץ את האור בעם ישראל. הציבור 
הדתי לאומי הוכיח פעמים רבות בהיסטוריה של מדינתנו 
כי ערוגת הערכים הממלכתית-יהודית בה הוא גדל אינה 
משתנה בעיתות מצוקה. ערב תשעה באב, היום בו חרב 
הבית וגם גוש קטיף, נחקק לנצח בתודעה היהודית. נזכור 
את מה שהיה, נמשיך להפיץ אור ונפעל בדרכי חכמה 

ונועם למנוע את הפעם הבאה.

העונים לשאלה: מתמודדים על מקום ברשימת הבית היהודי

ניסן סלומיאנסקי 
סגן נשיא מכון לנדר

מרדכי - מוטי יוגב
סגן ראש מוא"ז מטה בנימין

עמיעד טאוב
מנכ''ל חברת "עט תקשורת"



בתוכנית:
� קבר שמואל הנביא

� שילה הקדומה
� תצפיות מרהיבות

• בית אל - אתר חלום יעקב
• הליכה קצרה למעיין הגבורה בעלי

� סיור באריאל - העיר הגדולה בשומרון
� טקס סיום מיוחד עם שירה בציבור

 בהיכל התרבות אריאל

ארץ ישראל מחכה שנכיר

קיץ ישראלי שנראה אחרת!
ביום ראשון י"ז אב (5.8) מתארגנים כקבוצה, בעזרת הגבאי או 

ראש הקהילה, ויוצאים ליום מלא חוויות עם חברים ועם מדריך צמוד.

קיץ ישראלי שנראה אחרת!

ארץ ישראל מחכה שנכיר

הצטרפו אלינו בפייסבוק
info@mishkefet.org.il |  www.mishkefet.org.il | 08-9712348

לקבוצות מאורגנות - ניתן לבחור את הסיור ונקודת היציאה הנוחים לכם
לפרטים נוספים ולהרשמה התקשרו או היכנסו לאתר משקפת: 

• לתשומת לבכם, ייתכנו שינויים במסלולים • יש להצטייד באוכל ושתייה באופן עצמאי!
• בכל מסלול תתקיים עצירה בתחנת רענון במהלך היום • יש להביא כובע, נעלי הליכה וקרם הגנה

• הסיורים מותנים במס’ נרשמים מינימאלי, מספר המקומות מוגבל
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הנסיון 
עניין?!הרב אליקים לבנון - ראש ישיבת ההסדר באלון מורה ורב המועצה האזורית שומרון

משפחתי
שאלה 

צער ואבילות על החרבן ועל הגלות, פיגועים ורצח, הסתלקות של תלמיד חכם גדול, כל זאת מתרחש באותם ימים. האם הקב"ה 
לא אוהב אותנו עוד?

אכן, אי אפשר להתעלם מסמיכות הפרשיות אלו 
זצ"ל,  אלישיב  הרב  הגאון  של  הסתלקותו  לאלו, 
וכל  בחו"ל,  ישראלים  רצח  ממש  שעות  ובאותן 
זאת בימי בין המצרים סמוך לחודש מנחם אב. מה 
לחשוב בימים אלה? האם חלילה להעלות על הדעת 
שהקב"ה מתנכל לנו? בשום אופן לא! להיפך. אנו 
זקוקים למחשבה גדולה אשר תרומם אותנו, כדי 
שנוכל לראות את הצערים הללו במבט גבוה, אשר 

יחזק את אמונתנו.
נקודת המוצא שלנו היא האמונה, שיש מנהיג ובורא 
שמוביל את העולם והוא גם מוביל כל יחיד ויחיד 

בהשגחה פרטית.
בעקידת יצחק נאמר: "והאלקים ניסה את אברהם". 
בכתיב אחר עם צליל זהה, אפשר לכתוב גם "נישא". 
נסיון הוא גם נקודת התנשאות. הקב"ה דואג לנו גם 

ל"חסדים טובים" וגם לחסדים הבאים במידת הדין. 
מבחינתנו, אין הבדל בין "חסד טוב" ל"חסד שאינו 
טוב". אנו רק צריכים להאמין, לפקוח עין ולהמשיך 

ולחתור לאותה מטרה שהציב בפנינו הקב"ה.
אצל אדם או משפחה פרטית רצח, פיגוע או תאונת 
דרכים יוצרים חלל נוראי, אשר אפשר לנסות להתגבר 
עליו ע"י שכחה והדחקה, כאילו לא קרה מאומה. 
זוהי למעשה בריחה מהתמודדות עם החסר, והיא 
דרך האמונה מביאה אותנו למחשבה:  לא תצלח. 
הביא  אשר  בשבר  הקב"ה  של  מטרתו  היתה  מה 
עלינו? אפשר כמובן לחפש את הסיבה לכך. אולם 
סיבה אינה מקדמת אותנו אל העתיד. מטרה לעומת 
זו  לעלות.  נדרשים  הננו  להיכן  לנו  מבהירה  זאת, 
ההתנשאות הבאה בעקבות הנסיון. בהדרכה נכונה, 
במקום  עצמנו  את  נמצא  זמן,  פרק  חלוף  לאחר 

אחר. יחד עם הכאב על האבדן, נמצא נחמה בעליה 
ובתיקון אשר באו כתוצאה מהאובדן. עין בעין נוכל 
לראות ולהבין, שבלא הנפילה, לא היתה באה לנו 
התקומה. כל זאת בחיי הפרט. קל וחומר בסוגיות 
התמורות  את  חשים  הננו  זו  בתקופה  כלל.  של 
תמורה  עולמנו.  על  מביא  שהקב"ה  האדירות 
מול  אלו  נאבקים  כוחות  התחדשות.  משמעותה 
גם  אך  עצמה.  את  ומכלה  הולכת  והרשעה  אלו, 
הטוב זקוק לתמורות. הסתלקותו של תלמיד חכם 
גדול, דורשת מאתנו להתחדש על ידי הצבת מטרות 
חדשות בחיי האומה. האמונה בסדר גאולת ישראל, 
ולמצוא  לחפש  אותנו  תביא  התורה,  הדרכת  עם 
את רצונו ומטרתו של הקב"ה, וכאיש אחד נצעד 

להשגת המטרה! 
לעילוי נשמת אביטל יהודית חיון ז"ל

בתגובה לחורבן, שיצר שבר גדול בעם, נדרשו חכמים 
אל  החיים  והחזרת  העם  שיקום  של  מתווה  להציע 
מסלולם, ככל האפשר. פעולתם הייתה בשני מישורים: 
ואישי  ציבורי  יום  סדר  יצירת  הוא  האחד  המישור 
שמאפשר קיומם של חיים יהודיים, מלאי תוכן ורוח, 
בעקבות הריק האיום שנוצר. מרכז עבודת ה' שהיה 
במקדש, והיה אחד מן העמודים שהעולם עומד עליהם, 
ימים  וייסדו באותם  בטל ועמד בשיממונו. הם חזרו 
תפילות כנגד תמידים, והרחיבו את בתי המדרש ואת 
בתורה  היצירה  של  הגדולה  הפריצה  התורה.  לימוד 
החורבן,  שלאחר  שנים  באותן  שפרחה  פה  שבעל 
בעוצמות ובהיקף משמעותיים ביותר, הרבה מעבר למה 
שהורגלו בו קודם לכן, ונדמה שזוהי משמעות בקשתו 
של רבן יוחנן בן זכאי - 'תן לי יבנה וחכמיה'. שני זמנים 
בשנה, שלכאורה היה ראוי שיהיו ימים קשים לישראל 
בעקבות החורבן, יום הקרבת הפסח שמתואר בגמרא, 
פסחים, בתיאור מרגש ביותר - כזיתא פסחא והלילא 
פקע איגרא ]כזית קרבן פסח המחולק לכל אחד וההלל 
שהיה נאמר בשעת אכילתו, היה משבר את גגות הבתים 

מרוב שמחה[, ועבודת יום הכיפורים שהעם כולו היה 
מתבשר כפרתו בלובן אודם שני. חכמינו השכילו למלא 
ימים אלה בתכנים עמוקים ורחבים, שהותירו את שני 
הזמנים האלה כימים, שאף היום, בהעדר המקדש, הם 

המשמעותיים ביותר בלוח השנה.
המישור השני מבקש ליצור איזון בין אבלות על החורבן 
לבין המשך שגרת החיים, בתיאור המובא בברייתא 
]ב"ב ס:[ ביקשו פרושים לחדול מכל סממן של חיים 
שנהג במקדש, וקטעו את שגרת החיים, ורבי יהושע 
קרא להם לשוב ולחיות, תוך קביעת מתווה מאוזן של 

זכרון, שנוהג עד היום.
כשאנו באים היום להתמודד עם זכרון החורבן, ועם 
ציפיית בניין המקדש והשבת העבודה לירושלים, אנו 
ניצבים בפני קושי גדול ומורכב. קשה לחוש היום את 
היום שלנו  כי סדר  הריק הגדול של העדר המקדש, 
לעיתים,  נראה  כי  עד  ובתפילה,  בתורה  וגדוש  מלא 
שלכאורה, לא חסר מאומה. אבל לדאבון הלב, העיקר 
חסר מן הספר, נבואה ודבר ה', ושכינה השורה בעם, 
הצורך לראות ולהיראות את פני ה' במקום אשר יבחר. 

עלינו להעמיק בתודעתנו שעם הזכות הגדולה שנפלה 
בחלקנו להיות עדים בשיבת ציון, עדיין מצפים אנו 
לשובה של שכינה, נבואה, ועבודה לציון, ולא נשקוט 

ולא ננוח עד ישים ה' את ירושלים תהילה בארץ.
אמנם, חז"ל טיפלו לא רק בשיקומו של העם, אלא עמדו 
על הגורמים לחורבן בית שני ]יומא ט:[: 'אבל מקדש 
שני שהיו עוסקין בתורה ובמצות וגמילות חסדים מפני 
מה חרב מפני שהיתה בו שנאת חנם ללמדך ששקולה 
שנאת חנם כנגד שלש עבירות עבודה זרה גלוי עריות 

ושפיכות דמים'.
כמה גדול הכאב שדווקא בימים אלה קמים בתוכנו 
מציתים מחדש את אש המחלוקת, ומטילים חשדות 
והאשמות של כפירה בכל מי שעוסק בדבר ה' ודבק בו. 
תמוה מדוע כל כך קשה לתת אמון בסיסי שיש מקום 
בראש להניח שני תפילין, ושיש אפשרות שגם הדרך 
האחרת כוונתה לשם שמיים, להגברת אמונה ואהבת 

תורה ויראה שמיים. אכן, על זה היה דווה ליבנו.
לא נותר כי אם להתפלל בלב קרוע ומורתח - השיבנו 

ה' אליך ונשובה חדש ימינו כקדם 

אש התורה
הרב ברוך גיגי - ראש ישיבת הר עציון, אלון שבות

מלון
אורחים

תשובה

מוביל ת’ענייניםאורלב
אורלב לראשות הבית היהודי - המפדל

חפשו ביוטיוב:
“אורלב מוביל 

ת’עניינים”

״אורלב, בדבקתו הפרלמנטרית, סייע
למפעל המכינות הקדם צבאיות,

לקידומו, פיתוחו והרחבתו. אנחנו
שמחים מאוד שבהנהגה של הציונות

הדתית יש אנשים כאלה״.
תלמידי המכינות הצבאיות מודים לך.

א ל״מ )מיל׳( הרב משה הגר,
יו״ר איגוד המכינות הקד״צ



מנטוס
3 שכבות שאי אפשר לעמוד בפניהן!

מסטיק ללא סוכר

תות-תפוח-פטלתות-תפוח-פטל אבטיח-אננס-מלוןאבטיח-אננס-מלון מנטהמנטה מנטה-לקריץמנטה-לקריץ
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"ח״כ אורלב הוביל מהלכים אשר 
תרמו רבות למפעל השירות הלאומי, 

הן להתפתחותו והן לשיפור תנאי 
המשרתים בו"

 יצחק לנגה, 
מנכ״ל לשעבר של האגודה להתנדבות

מוביל ת’ענייניםאורלב
אורלב לראשות הבית היהודי - המפדל

חפשו ביוטיוב:
“אורלב מוביל 

ת’עניינים”

“הרנינו גויים עמו כי דם עבדיו יקום”
במלאות 10 שנים להירצחם של יקירינו-

הרב יעקב יוסף, חנה
ובנם שובאל ציון דיקשטיין הי”ד

ב”ה

קוראים את השטחמנחם ציון ובונה ירושלים 
בצלאל סמוטריץ' - מנהל הפעילות בתנועת רגבים

נהגו ישראל להוסיף לשמו של חודש אב, החודש 

העברי בו אירע החורבן, את הכמיהה לנחמה. מכאן 

קיבל החודש את שמו - "מנחם אב". בשנות הגלות 

הרבות, וכדרכו של 'ניחום אבלים', הייתה משמעותה 

ולהמשיך  החורבן  עם  לחיות  היכולת  הנחמה  של 

מנחמת  זו  נחמה  היא  שונה  אולם,  לשרוד.  הלאה. 

האבל בתכלית השינוי.

נחמתו של האבל הקלאסי אינה בחזרתו של המת 

לחיים, אפשרות כזו אינה קיימת. נחמתו היא ביכולת 

להבליג על הצער ולהמשיך בחיים. "מצווה על המת 

שישתכח מן הלב".

לא כך היא נחמתה של ירושלים. מבחינות רבות היא 

הפוכה בתכלית. נחמת ירושלים אינה בשכחתה כי 

אם בזיכרונה, בציפייה התמידית לשובה לתפארתה, 

לבניינה - "מנחם ציון ובונה ירושלים". הנחמה מונחת 

בתודעת הבניין.

באלפיים שנות הגלות הארוכות הייתה זו הציפיה 

העתידית לבניין והידיעה המוחלטת כי הוא בוא יבוא 

נחמתם של היהודים. היום, כשאנו במרכזו של תהליך 

הגאולה, זו הצְפִייה הפעילה שמנחמת אותנו. לא עוד 

צִיפִייה פאסיבית כי אם צְפִייה אקטיבית שלוקחת 

חלק פעיל בבניין ומביאה בידיה את הנחמה.

בניהול  הוא  ובנחמה  בבניין  ברגבים,  שלנו,  החלק 

הקרב המשפטי על מדיניותה הקרקעית של ישראל, 

קרב שהוא למעשה על הציונות ועל אופייה היהודי 

ברבות  ועיקר.  כלל  קל  שדה  זה  אין  המדינה.  של 

והן  אחיזה,  בו  להן  קנו  'נאורות'  השקפות  השנים 

מאיימות לקעקע את היסודות הציוניים והערכיים 

שעליהן הוקמה המדינה. אלפיים שנה של כיסופים 

לירושלים  היהודית,  המדינה  אל  הביתה,  לשיבה 

ולבית המקדש, הפכו אצל גורמים מסוימים לשאיפה 

טכנית ונטולת 'נשמה' של עם ככל העמים ומדינה 

ככל המדינות, מדינת כל אזרחיה.

זהו קרב קשה, אבל יש בו גם הצלחות. אחת מהן 

היא ללא כל ספק דו"ח לוי שמרגיז כל כך את אלו 

שעייפו מלשאת את הזכות ההיסטורית של העם 

היהודי בחבלי המולדת ששוחררו במלחמת ששת 

הימים. אלו שמוכנים לוותר גם על חלקה המזרחי 

מקדשנו  בית  מקום   - הבית  הר  ועל  ירושלים  של 

ותפארתנו. אלו שמוכנים לוותר על הנחמה.

אבל אנחנו לא מוותרים. אנחנו רואים יום-יום בנחמת 

ציון ובבניין ירושלים ואנחנו יודעים בידיעה מוחלטת 

שאת המנגינה הזאת אי אפשר להפסיק.

"כי אתה ה' באש הצתה ובאש אתה עתיד לבנותה, 

ברוך אתה... מנחם ציון ובנה ירושלים" 

"אלה הדברים אשר דיבר משה, בעבר הירדן במדבר... 
מול סוף בין פארן ובין תפל ולבן וחצרות ודי זהב"

אור החיים הקדוש מבאר שיש כאן רמזים הבאים ללמד 
את הדור העומד לרשת את הארץ כי עליו ליישר את 

אורחותיו כדי שכיבוש הארץ יעלה בידו.
א. בעבר - שיהיה לוקח מדתו של אברהם העברי. 

ב. הירדן- שיהיה מרדות בלבו. כאומרם ז"ל טובה מרדות 
אחת בלבו של אדם ממאה מלקיות.

ג. במדבר - ענוה כאומרם לעולם ישים אדם עצמו כמדבר. 
ד. בערבה - שתהיה הענוה בדרך הנאות. אם יראה איש 
עובר פי ה' לא יאמר מי אני להוכיח אנשים, אלא צריך 

להוכיח לצד חיוב בערבות. ושתהיה הענוה עריבה.
לידי  ואין אתה בא  - הסתכל בשלשה דברים  ה. סוף 
עבירה...ולאן אתה הולך. שיהיה למול עיניו סוף אדם 

ותכליתו.
ו. פארן, תפל - הפרוש, צהלתו בפניו ודאגתו בלבו. פארן, 

לשון פאר, וכנגד עצבון הלב אמר ובין תופל, שיתעצב 
אל לבו מפחד שמא עבר את פי ה' בלא ידיעה, או שמא 

מיעט בעבודה ממה שצריך עשות.
ז. לבן - שיהיה לו לב טהור ונקי, וירחיק ממנו שנאת 

הבריות והקנאה ותחרות והמשטמה. 
ח. חצרות - תלמוד תורה בקביעות כיעקב אבינו יושב 

אהלים, חצרות ה' שהם בתי מדרשות.
שיאמר  בהכרחי,  להסתפק  האדם  צריך   - זהב  די  ט. 

לזהב די. 
בט"ז במנחם אב תשס"ה נעקרה קהילת קטיף ממקומה. 

הגירוש נעשה בצורה קשה וכואבת ללא הסבר.
קמנו ונתעודד. בט"ו באב הקרוב אנו מניחים בע"ה אבן 

פינה ליישובנו המתחדש בחבל לכיש.
היכולת של אנשי גוש קטיף לעמוד בכל הניסיונות שהיו 
ועודם, היא בזכות הרצון לעמוד בתשע המשימות של 

אור החיים. קטנים כגדולים הבינו:

א. התרבות המחפשת הנאות רגעיות היא מעבר אלינו.
ב. אלפי פצמ"רים רככו את לבנו לעבודת ה'.

עם  בעול  נושאים  טבעיים,  עמל,  אנשי  חקלאים,  ג. 
חברינו מתוך ענוה.

ד. ערבות הדדית נפלאה בין יושבי חבל עזה, ובינם לבין 
שכנינו בישובי הדרום.

ה. סכנת החיים היומיומית הבהירה לנו מה העיקר בחיים.
ו. אנשים שמחים, התיישבות מפוארת, יחד עם תוכן 

פנימי עמוק.
ז. לב טהור ומלא אהבה, יחד עם הויכוח עם אחים טועים.
ח. מוסדות ושעורי תורה לרוב. התורה מנהיגה את חיי 

הכלל והפרט.
ט. הסתפקות במועט, מוסדות צדקה וחסד.

דרך זו, האופיינית כל כך לבני אברהם יצחק ויעקב, לא 
נשברה ולא נחסרה והיא זו שתצעיד אותנו בכל אתגרי 

התקופה הפלאית בה אנו חיים  

תשע המשימות לדבקים בארץ
הרב נוח ויזונסקי

מלון
אורחים
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המשיח הגיע 
הרב הלל הורוביץ - היישוב היהודי בחברון

יום חורבן שני בתי המקדש. מסורת  תשעה באב הוא 
שבעומק  כמובן  המשיח.  נולד  זה  שביום  מחז"ל,  לנו 
הדברים אינם כפשוטם, אלא חז"ל באים ללמדנו שעם 
הסתלקות השכינה בחורבן המקדש, נוצר הגרעין, היסוד 
בביאת  שיושלם   - ושלם  חדש  לבניין  והפוטנציאל 
תחילת  את  מאפשר  הבניין,  והעדר  החורבן  המשיח. 
בנייתו וצמיחתו של בניין חדש ומתוקן יותר. המסורת, 
מגמתה לסוך בנו את האמונה והביטחון שלמרות החורבן 
והיציאה לגלות, לא אבדה תקוותינו וביכולתנו להחזיר 
שכינה לציון. ברצוני לספר על סיפור שחוויתי בעצמי, 
גודל הציפייה להופעת והתגלות המשיח  המבטא את 
)לפני 8 שנים( התכוננתי  ט' באב. בקיץ תשס"ד  ביום 
ידיד  לנסיעה לברזיל על מנת להשתתף בחתונה של 

חברון שחיתן את בתו ביום ראשון ט"ו באב. כדי להגיע 
עלי  היה  בצהריים,  ראשון  ביום  שהתקיימה  לחתונה 
לשבות בשבת במדריד שבספרד, ומשם לטוס במוצ"ש 
בטיסה לברזיל. איני מכיר אף אחד במדריד, והחלטתי 
לנסות לטלפן לשליח חב"ד בעיר. עד שהשגתי את שמו 
ואת מספרי הטלפון שלו, התגלגלו  גולדשטיין(  )הרב 
חייגתי  ט' באב.  בליל  הדברים שנאלצתי לטלפן אליו 
 לשליח, הצגתי את עצמי ואמרתי שאני מתקשר מחברון.

עוד לפני שהצלחתי להמשיך ולבקש את בקשתי, שמעתי 
את השליח צועק בקול רם "המשיח הגיע, המשיח הגיע". 
רק לאחר מספר דקות הצלחתי שוב לתקשר עם הרב 
 שהחל לשאול אותי מתי זה קרה? איפה הוא נמצא?
ועוד שאלות סביב זהות המשיח. כמובן שהייתי מאוד 

נבוך, נרגש ומצטער שלא יכולתי לבשר לו את בשורת 
המשיח. בסופו של דבר הצלחתי לדבר ולהסביר לשליח 
שהתקשרתי כדי לבדוק אפשרות להתארח אצלו בשבת 
הקרובה במדריד. וכך ענה לי השליח: אני וקהילתי נמצאים 
ליל  ועומדים להתחיל את תפילת  כעת בבית הכנסת 
ט' באב ואמירת הקינות, ואני מקפיד תמיד לכבות את 
מכשיר הטלפון שלי בבית הכנסת, חוץ מביום ט' באב שבו 
אני משאיר אותו דולק - כדי שלא אפספס את בשורת 
עיר האבות,  בוא המשיח. כשקיבלתי טלפון מחברון, 
וזמנים כזה מבשרים על  הייתי בטוח שצירוף מקרים 
בשורת המשיח. הצטערנו שנינו שלא יכולתי לבשר על 
הגאולה- אך אמרתי לשליח שאותי הוא קידם באמונה 
באב   ט'  ביום  והגעתו  המשיח  בלידת  הפשוטה 

להוסיף אהבה
הרבנית ד"ר יעל צהר - מכללת אורות ישראל ואוניברסיטת בר-אילן

כאשר שלמה המלך מסיים לבנות את בית המקדש, הוא 
פונה בתפילה נרגשת אל ריבונו של עולם: "כל תפילה, כל 
תחינה, אשר תהיה לכל האדם, לכל עמך ישראל, אשר 
ידעון איש נגע לבבו - ופרש כפיו אל הבית הזה. ואתה 
תשמע מן השמים מכון שבתך, וסלחת, ועשית, ונתת 

לאיש ככל דרכיו... )מלכים א' ח', לח-לט(. 
בית המקדש הוא מקום המפגש המרוכז לתפילות העם 
והעולם, ומהווה צינור לכל הרגשות, המצוקות, התחינות 
וההודאות. הוא משמש גם מקום מפגש וכינוס של כל 
ויותר. למרבה האסון, הפך  העם שלוש פעמים בשנה 
המקום הנעלה הזה למקום מפגש של אנשים רעים. 
ירמיהו הנביא מוכיח את העם, ומתאר מסכת של חטאים 
קשים: "הגנוב, רצוח, ונאוף... וקטר לבעל, והלוך אחרי 
אלוהים אחרים, ובאתם ועמדתם לפני בבית הזה אשר 
נקרא שמי עליו, ואמרתם: ניצלנו, למען עשות את כל 
שאלה  שואל  ירמיהו  ט-י(.  ז',  )ירמיהו  התועבות...?!" 
רטורית: "המערת פריצים היה הבית הזה, אשר נקרא שמי 
עליו, בעיניכם?!" מערות היו מאז ומתמיד מקום מסתור 
לבורחים מפני החוק. "מערת פריצים" היא כנראה מקום 
מפגש לעבריינים ופורצי חוק ומוסר, המתכננים יחדיו 
מעשים רעים ומזיקים. במצב כזה אין טעם להותיר על 
כנו את בית ה'. שהרי הוא מחמיץ את תפקידו - לחבר 
את העם, ביניהם ובין עצמם, ולאביהם שבשמים. אם אין 
אמונה, אם אין אהבה, אם יש שנאה ופירוד - יש להרוס 

הכול ולהתחיל מהתחלה.
השנה, בפרוס עלינו תשעה באב יום חורבן בית מקדשנו, 
נרבה  ניקח על עצמנו לתקן את מעשי אבותינו.  הבה 

אמונה ונוסיף אהבה. בעזרת ה' נעשה ונצליח  

לידידנו, ראש המועצה האזורית
מטה בנימין

אבי רואה ומשפחתו 
משתתפים בצערך הכבד במות אביך

ר’ שלום ז”ל

איש של אמת וחסד לפרט ולציבור 

בבניין בנימין, ציון וירושלים תנוחמו 

משפחת גולדברג, אורית פריהן
וכל צוות פרסומי ישראל
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בעד חופשה בחו"ל / דניאל אוחיון

מאז ומעולם חלמתי על הטיסה, או יותר נכון על הטיול שאחרי השחרור. כבר ביום הגיוס, 
עת עליתי על האוטובוס ל-1095 ימים בשירות המולדת, ציירתי בעיני רוחי את הטיול 
הארוך של אחרי השחרור. הפנטזיה כללה חופים, שמש וחול וכמובן ,ללא מדי חאקי, 
תורנויות שמירה ועוד רעות וחולות. למרות שלעיתים זכיתי לבקר מעבר לקווי הגבול 
ללא תיעוד או מסמך רשמי )לבנון וציר פילדלפי מהצד המצרי 
נחשב?(, חלמתי תמיד על הביקור בטרמינל, גם למרות השאלות 
המצחיקות של הסלקטורים )בטוח שארזתי לבד, אחרת היה לי 
את מי להאשים בזה ששכחתי את הסלולארי(, ביקור מומלץ 

מאוד על ידי הרופאים )על פי מאיר אריאל(.
מאז, עבר הזמן ולא מעט מים עברו בירדן, ועדיין לא ראיתי את 
הדנובה. למרות אי אלו חופשות בארץ, חו"ל נשמע לי אטרקציה 
קורצת. למרות ההתנגדות והמחלוקת בדבר האיסור ההלכתי, 
הרי בסופו של דבר, המחשבה על הנופים הקורצים, המוזיאונים 
המרתקים ובעיקר, שבוע ללא ישראלים שצופרים ומקללים בפקקים, נשמעת מאוד 
אטרקטיבית. גם אם נחשוב על זה מבחינה כלכלית גרידא, הרי שהיום יותר זול לטוס ב 
'דיל הכל כלול' לשבוע, לאחת ממדינות החוף באירופה, מאשר ליומיים בצימר )חדר נוער 
ששופץ, במקרה הטוב( בישוב רמות שקר כלשהו, אי שם בצפון המדינה הקטנטונת שלנו.
אבל בסוף, זה קורה. באמצע חופשת הקיץ הקרובה, אטוס לראשונה בחיי לאחת ממדינות 
אירופה. כמובן שאיני פורץ גדר, ולכן אכוון בטיסתי לדעת הרמב"ם, שהתיר לצאת לחו"ל 
לשם סחורה. זאת מכיוון שבחו"ל, הבגדים, וגם רוב הדברים האחרים, פשוט זולים יותר, 
ובעונה זו נעשה שווה דינר בגדים בשני דינרין. כמו כן, מי יודע, אולי במהלך הטיסה 

יקרה הנס, אמצא את זיווגי, וכך אצא ידי חובה לכל הדעות! 

 נגד חופשה בחו"ל / יעקב בורנשטיין

״שלום לך ארץ נהדרת, עבדך הדל נושא לך שיר מזמור. גם אם לעיתים נודד אני על דרך, 
מה טוב לנדוד אך טוב יותר לחזור...", כתב אילן גולדהירש. נכון שאת חוויות הנדודים 
אני לא מכיר, מאחר שבמשפחתי, מעולם לא טסנו לחופשה בחו״ל, אבל בטיולים 
משפחתיים היה השיר מתנגן בפי, בזמן שנופי הארץ השתקפו מבעד לחלון הרכב, 

תחושת הביתיות שמורגשת בשיר חלחלה אליי והמילים נגעו בי. 
את חו״ל הכרתי דרך תמונות במגזינים ומיילים, והכמיהה למה 
שמחוץ לגבולות הארץ התעצמה עם השנים. לאחרונה שטפתי 
את עיניי וראיתי עולם, אך הנופים שנגלו לעיניי, היו פחות או 
יותר מקבילים לאלה שבארץ. שיטוט ביפו, עכו או ראש פינה, 
מוערך בעיניי עשרת מונים על טיול בערים אירופאיות עתיקות, 
מאחר ואני יודע שעל פיסות ההיסטוריה האלו דרכו אבותיי 
ויש בי שייכות למקום. כמובן, חופשה בארץ זולה משמעותית, 
ומסעדות ופונדקים כשרים אפשר למצוא בכל חור, בלי לכתת 

רגליים בשביל בשר כשר בבית חב״ד מקומי. נכון, יש מקומות מדהימים בעולם, וגם 
אני הייתי 'מת' לבקר בהם. אבל שנייה לפני שכל כך הרבה אנשים נופשים באוגוסט 
בחופי כרתים, או מטיילים בשווקי תאילנד, האם את המעיין שנמצא בנחל שמתחת 
לבית שלהם הם מכירים? יש לנו נטייה לחשוב, שהדשא של השכן ירוק יותר, ולדלג 
על המילים המקסימות והכל כך נכונות של ברי סחרוף: ״אל תחפש רחוק, תישאר 
קרוב...". פעם שמעתי סיפור על רב, שנשאל לגבי יציאה מהארץ לטיול. הרב ענה, 
שאם אדם יורד מהארץ, זה כי הארץ מקיאה אותו, ואילו חופשה קצרה בחו״ל משולה 
לארץ שמגהקת. נכון לעכשיו, נראה לי שאמנע מגיהוקים. טוב לי בארצי היפה, אבל 

אני לא סוגר אופציות, אז אולי ביום מן הימים אתגהק למזרח... 

 דומים                        שוניםאבל

בעיצומה של עונת הנסיעות, 
דנים יעקב ודניאל בסוגיית 
החופשה האולטימטיבית: 

בארץ או בחו"ל?

יוצאתמדעתה 

עיון. ציירה: תיקי עדרי
תודה לאיציק וינברגר על הר

אז אנחנו 
מתארסים 

בתשעת הימים?

לא, קודם כל 
תתקלח!

מוביל ת’ענייניםאורלב
אורלב לראשות הבית היהודי - המפדל

חפשו ביוטיוב:
“אורלב מוביל 

ת’עניינים”

״האדם שנחלץ לעזרתנו בכל כוחו היה
ח״כ אורלב. התרשמנו מאוד מהאבהיות

שלו מצד אחד, ומהענייניות שלו מצד
שני. הוא פשוט הוציא אותנו מהמצוקה

שלנו. כך צריך להיות איש ציבור״.

הרב יעקב שפירא
ראש מדרשת יעוד

למשרד פרסום מוביל
בציבור הדתי לאומי

דרושים/ות:
 מנהל קריאייטיב-קופירייטר

 יועץ פרסום
 מנהל לקוחות-סופרווייזר

 
דרישות התפקיד:

ניסיון מוכח במשרד פרסום - שנה לפחות
הכרות עם הציבור הדתי לאומי והחרדי

מגורים באזור ירושלים חובה!
רק פניות מתאימות תענינה

סודיות מובטחת

נא לציין שם המשרה
 

קו”ח למייל:
drushim2012@gmail.com
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ש. הדף היומי  ק ב ת מ ו א  ל פ נ ן  ו י ע ר
ד  ב ל ב ם  י מ י  2 , 7 1 1 ב-
חלילה. וחוזר  הש"ס,  כל  את  לסיים  ניתן 
היא  חזק  כך  כל  תפס  שהרעיון  לכך  הסיבות  אחת 
שמדובר בלימוד מאתגר ומגוון ביותר, שדורש מאמץ 
גם שההצלחה  ייתכן  יום-יומי.  ומאמץ  אינטלקטואלי 
נובעת מכוחו של הרגל מקדמת דנא, שמה שלומדים 
זה גמרא בלבד וייתכן גם שפשוט "התמזל המזל" לדף 
היומי, בכך שבעשרות השנים האחרונות נוצר הד ציבורי 
תקשורתי וחברתי ש"זה מה שלומדים". אך לדעתי הסיבה 
המרכזית היא שמדובר, למעט התנ"ך, ב"חיבור" החשוב 
ביותר והמשפיע ביותר בתולדות העם היהודי, והגיוני 

ומתבקש שזה מה שיתפוס את הציבור.

  רבי מאיר שפירא מלובלין 
הוא דוגמא מאלפת למפעל שמסוגל להתרחש בעקבות  

רעיון מבריק של רב צעיר אחד בעל חזון, ולכך שאין 
הסביבה,  של  ומההתנגדויות  מהתגובות  להירתע 
שבמקרה זה הטילה ספק גדול בסיכויי ההצלחה של 
הרעיון. קשה לתאר ולדמיין איך היה נראה היום עולם 
תלמוד התורה של האנשים שתורתם לא אומנותם, ללא 
המפעל האדיר שיזם. מהר"ם שפירא ואשתו לא זכו לפרי 
בטן, אך פעמים רבות אמר הרב כי רעיון הדף היומי, כמו 
גם "ישיבת חכמי לובלין", שאותה ייסד ובראשה עמד, 

הם שני ילדיו.

ניתן לשער שרוב ניכר של לומדי הדף לומדים 
במהלך  שעוסקים  אנשים  הם  היומי 
)עבודה,  המדרש  לבית  שמחוץ  בעיסוקים  היום 
בישיבה  היום  כל  ולא אלו שלומדים  וכדו'(,  לימודים 
או בכולל. ממילא, המסקנה המתבקשת היא, שאחוז 
גבוה מאוד של לומדי הדף היומי בארץ הם מהמגזר 
בציבור. הקיים  לרושם  בניגוד  זאת  לאומי,  הדתי 

מאוד ערך הלימוד  גדול  ערך  יש  לדעתי 
בכך  היומי,  הדף  בלימוד 
תלמוד  מצות  ומקיים  לתורה  עיתים  קובע  שהלומד 
תורה יום-יומית ואף מקרין זאת לסביבתו ולמשפחתו, 
עוד  של  וקבועה  גדולה  למסגרת  שותף  שהוא  ובכך 
רבבות לומדים בארץ ובכל רחבי עולם, לא משנה היכן 
תימצא היום בעולם, תוכל להשתלב בשיעור ובשיחה 

על אותו דף יומי שאתה אוחז בו בכל מקום. 

אין לך דבר נפלא מזה: אנשי "בעלי-בתים" 
בעיסוקים  שעוסקים  עמל 
אפשר  אי  לתורה.  עיתים  וקובעים  לפרנסתם  שונים 
לצפות שאופי הלימוד של כל בוגר ישיבה יישאר בדיוק 
כפי שהיה בזמן שלמד בישיבה. עובדה היא, ששום הצעת 
הצליחה. ולא  תפסה  לא  אחרת  אלטרנטיבית  לימוד 

ש  תיכוניסיטים וגמרא  ג פ מ  ה
עם  הראשון 
לימוד גמרא הוא הקשה ביותר, והוא נעשה על פי רוב 
דווקא בגיל התיכון ובמסגרת לימודים "כפויה", וללא 
אוירה תומכת מסביב. להבדיל ממסגרת לימוד הדף היומי, 
ש"קולטת" לומדים שכבר עברו את השלב הראשוני 
הקשה, ומדובר במסגרת שלי לימודי בחירה, מרצון אישי, 
ועם אוירה ציבורית תומכת ומעודדת. ר"מ - שבנוסף 
להיותו דמות תורנית מרשימה - שולט היטב בגמרא, 
אוהב גמרא ומאמין בחשיבות לימוד הגמרא, וגם יודע 
יגרום לפתרון משמעותי  - כבר  ללמד בצורה מעולה 

מאוד של חלק מהבעיה.

אחת הדרכים לשיפור המצב, שיפור המצב 
בנוסף למה שמשדרת החברה 
והמשפחה ביחס ללימוד גמרא, שבהחלט יש מה לשפר 
בכך - מוטלת על ההנהלה והמורים: יותר מקצועיות, 

הרף  של  ושוב  שוב  שהורדה  ובוודאי  רצינות,  יותר 
הלימודי היא לא זו שתועיל, אלא דווקא תשדר ותגרום 
לבינוניות. מאוד חשוב שהרמי"ם יהיו תלמידי חכמים 
מאחריהם. מאוד  מרובות  לימוד  שנות  עם  בולטים, 

בעקבות אתר אינטרנט קטן אחר שהקמתי פורטל 
נוכחתי  ובו התקנתי חומרים שכתבתי, 
להכיר את העוצמה שבפרסום הדברים באינטרנט. משם 
בא הרעיון להקים את פורטל הדף היומי שמרכז בתוכו 
3 מקורות שונים של תכנים: )1( קישורים מסודרים לכל 
מה שכבר קיים ברשת האינטרנט. )2( התקנת תכנים 
רבים שמפורסמים ומופצים בתפוצה מקומית בלבד )ולא 
נמצאים ברשת( ע"י ארגונים שונים או מגידי שיעור או 

לומדים עצמאיים. )3( עידוד של כתיבת תכנים חדשים 
בעקבות הכרה של הגולשים ביכולת של האתר להפיץ 

תורה בקנה מידה גדול. 

גמרא הערך המוסף  דף  שלומד  מה  כל 
צריך בשביל הלימוד מרוכז 
)כגון  הדף  להבנת  בסיסיים  עזר  מכלי  אחד:  במקום 
תרשימים, טבלאות, מילון וכו'( ועד למאמרים וספרים 
בטקסט מלא ללימוד מעמיק והרחבת היריעה. משום 
הרבה  האינטרנט  ברשת  שיש  חושבים  אנשים  מה 
כמעט  למעשה  אבל  ולגמרא,  היומי  לדף  אתרים 
היומי.  לדף  הקשורים  בעברית  אינטרנט  אתרי  ואין 
בהם  שיש  אתרים  הם  שקיימים  הבודדים  האתרים 
ניתן למצוא  לא  וכמעט  היומי,  בודד של הדף  שיעור 
היומי. לעומת  לדף  בו תוכן כתוב הקשור  אתר שיש 
יום מעל 15  זאת, בפורטל הדף היומי מותקנים מידי 
שיעורי אודיו/וידאו, וכן תכנים כתובים מרובים ומגוונים 
בכלל. גמרא  וללימוד  בפרט,  היומי  לדף  בנוגע  מאוד 

בנוסף לכלי העזר המרובים שבפורטל, מקורות וגליונות 
לעיון ולהרחבה ולחזרה, יש גם הרחבות לתחומים פחות 
מוכרים, כמו "מדור החי והצומח בתלמוד" של ד"ר משה 
נוסח,  ענייני  היומי,  בדף  לשון  לענייני  הפורום  רענן, 
וריכוז מאמרים על הדף היומי מכתבי עת שונים, ועוד.

האפליקציה מאפשרת לשמוע אפליקציה 
שיעורי שמע מגוונים על הדף 
התכנים  לכל  ולהיחשף  היומי  בדף  לצפות  היומי, 
שבפורטל. פונקציה נוספת באפליקציה מאפשר לאתר 
במפת ניווט את כתובות שיעורי הדף היומי הקרובים 
אליך. בפונקציה נוספת באפליקציה, ניתן לסמן בלוח 
החודשי ללימוד הדף היומי אלו דפים כבר למדת וכן 
קיימת  שבאפליקציה  הוא  היתרון  הערות.  להוסיף 
דווקא מול  נמצאים  לא  גם כאשר  האפשרות ללמוד 
המחשב בבית, אלא גם "בלכתך בדרך". אני מעריך שכל 
מי שלומד גמרא ומתעניין בגמרא ויש לו מכשיר אייפון 
יוריד את האפליקציה, כי יהיה מעוניין להחזיק את כל 

הש"ס והשיעורים וכו' בכיס באופן זמין.

שיקנה סמארטפון  מי  שיהיה  מאמין  איני 
סמארטפון רק בגלל האפליקציה 
הזו, ולכן המצפון שלי נקי... האפליקציה מיועדת לאלו 
שכבר יש להם את הסמארטפון ממילא. כמו כן, זה די 
שימוש  של  לכיוון  ענק  בצעדי  צועד  שהעולם  ברור 
מאסיבי ודומיננטי בסמארטפונים וטאבלטים למיניהם, 
לטב ולמוטב, ולכן אין הצדקה לכך שהעולם התורני 
גם הוא שם. אגב, בצד התנגדות הרבנים  יהיה  לא 
לסמארטפון, קיבלנו עשרות תגובות נלהבות ביותר 
מהאפליקציה, וגם מלא מעט גולשים חרדיים, מה 
שרק מוכיח את התועלת שבאפליקציה זו. לדוגמא 
מגיד שיעור חרדי אחד כתב לי: "ישר כח עצום, עזר לי 
הרבה היום בהכנת השיעור. בבית אין לי מחשב כעקרון 
לי,  שעזרו  חומרים  בדקתי  מהמשרד  תמיד  מנחה, 
כעת בכל מקום, הנגישות לחומרים מועילה מאוד!! "

העזר טיפ למצטרפים  כלי  בזכות 
 - הקיימים  המרובים 
אין הצדקה להירתע מלימוד דף יומי בגלל הקושי. 
ומי שנמנע מהלימוד בגלל מצוקת הזמן, בתכנון זמן 
מחודש יווכח לדעת שלא קשה למצוא 30-40 דקות 

ביום לשם כך.

הדף אופטימיות זהירה  לומדי  כמות 
היומי בעז"ה תמשיך 
ותגדל בהיקפים עצומים, ואני מקווה שכאשר נפגוש 
אחד את השני לא נשאל זה את זה "האם אתה לומד 
דף יומי", אלא "האם כבר למדת את הדף של היום".

בשבוע הבא יסתיים בפעם ה-12 
סבב  ויחל  היומי  הדף  לימוד 
חדש של לימוד שיארך 7 שנים. 
לקראת האירוע, ישבנו לשיחה 
מנהל  שפירא,  הראל  הרב  עם 
פורטל הדף היומי על מפעל הדף 
היומי, על הוגה הרעיון, על לימוד 
גמרא בישיבות ועל לימוד תורה 
טכנולוגית. קדמה  של  בעידן 

מפעל הדף היומי הוא דוגמא להגשמת רעיון 
< העולם  מבריק של רב צעיר אחד בעל חזון 
ודומיננטי  מאסיבי  שימוש  של  לכיוון  צועד 
בסמארטפונים וטאבלטים למיניהם, ואין הצדקה 
שם הוא  גם  יהיה  לא  התורני  שהעולם  לכך 
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זניחה אלא מרכיב מרכזי  יחידת שירות  איננו רק  אזור המטבח  כיום 

מדוקדק.  תכנון  בו  להשקיע  חשוב  לכן  לאירוח,  אפילו  שמשמש 

במסגרת התכנון הראשוני חשוב לשים לב לכמה עקרונות יסוד.

כך  בחייכם.  מרכזי  יהיה  המטבח  כמה  עד  שתחליטו  חשוב  ראשית, 

תוכלו למקם אותו בבית, בדיוק בנקודה הראויה, וגם תוכלו לדעת מה 

הגודל הרצוי לכם. יש הבדל מהותי אם אתם מתכננים לארח במטבח 

ולאכול במטבח ארוחות משפחתיות, ובין אם הנוכחות שלכם במטבח 

מצומצמת לבישול בלבד.

"המטבח  בין שתי אסכולות:  הזה  כבר בשלב  כן, כדאי שתבחרו  כמו 

יש  שימוש  לכל  האנגלית שבמסגרתה  החלוקה  את  הסגור" שמזכיר 

בין  הפרדה  לעשות  אמנם  תוכלו  הזו  האסכולה  פי  על  משלו.  חדר 

האורחים לנעשה במטבח. אך קחו בחשבון שהחיסרון של המטבח הזה 

הוא שהתפקוד בו מוגבל יותר והשטח שלו קטן יותר. 

בין  אחד  חלל  יש  המודרני,  בתכנון  מאוד  שנפוץ  הפתוח"  ב"מטבח 

שיוצר  מה  האירוח,  ליחידת  המטבח 

תחושה של חלל גדול יותר. אם רוצים 

כמו  אחרים  באמצעים  זה  את  עושים  החללים  בין  לחלק  זאת  בכל 

ריהוט או 'אי' שמפרידים בין המטבח ובין האורחים. אצלנו בבתי אמנה 

מתכננים את הבתים על פי האסכולה הזו. אנו מעדיפים לא להגביל 

לפי  המטבח  את  לסגור  האופציה  את  להם  ולהשאיר  התושבים  את 

טעמם.

הטבעית  במטבח:  התאורה  לתכנון  לב  תשומת  שתקדישו  גם  חשוב 

בנוי.  כבר  הבית  שבו  לשלב  התכנון  את  תשאירו  ולא  והמלאכותית, 

בעניין התאורה הטבעית כדאי לכם לשים לב במיוחד לתכנון החלונות. 

בעבר היה מקובל לתכנן מטבחים עם חלונות צרים ולבנות מעליהם 

ארונות מטבח. בימינו עולם התכנון מסתכל על הדברים בצורה אחרת. 

של  אחד  שבקיר  כך  הבתים  את  כיום  מתכננים  אמנה  בבתי  אצלנו 

המטבח מציבים חלון גדול שמכניס לבית הרבה אור ואת שאר הקירות 

שחשובות  אחרות  ולפונקציות  אחסון  לארונות  בעיקר  מקדישים 

למטבח. על היבטים תכנוניים נוספים נרחיב בפעמים הבאות.

אביעד בראון

אדריכל שותף | יעקובוביץ אדריכלים בע"מ w w w. a m a n a . c o . i l
מרכז  1-800-260-240 

מידע
אמנה

בבית פינה  שאלה: 
בימים אלו אנחנו מתכננים את ביתנו. 

רצינו לדעת מהם העקרונות הראשונים שכדאי לחשוב עליהם 
לפני שמתחילים לתכנן את המטבח?

תשובה:

תיכףגלויה
אשוב

סתר סילם-אלוש

האלה שברגע שהסלולרי שלהם  האנשים  את  מכירים 

מצלצל, העיניים שלהן נעשות מזוגגות משהו, וכל הווייתם 

מתרכזת בלשעוט לעבר הפלאפון לפני שהמחייג מהעבר 

השני יגיע לתא הקולי רחמנא ליצלן? לא ממש משנה להם 

מי נמצא מהעבר השני של הקו, והרבה פעמים דווקא לא 

מדובר באנשי עסקים מהזירה הבינלאומית. זו יכולה להיות 

סבתא חביבה, מורה, או אפילו עקרת בית. המקצוע לא 

חשוב, העיקר לא לפספס את השיחה. 

לפעמים מתחשק לי להתקשר לאנשים האלה רק כדי 

...V.I.P לזכות באותו יחס

והנה כמה דוגמאות מרנינות לדרך בה אתה נתקל באותם 

מכורי טכנולוגיה: 

אם תצאי איתם לבית קפה, ונניח שבאותו רגע הם קיבלו 
טלפון בהול חשוב מחברה אחרת, סביר להניח שהם ימשיכו 
את השיחה לאורך כל הקפה ההפוך. את תשאלי את עצמך 
האם לא היה עדיף לשתות קפה בבית ולהתקשר לאותה 
חברה, במקום למצוא את עצמך שותה קפה לבד מול 

מבטיהם המרחמים של שאר באי בית הקפה. 

אותם צרכני חיוג יענו לטלפון בכל סיטואציה אפשרית 
הזויה ככל שתהיה: באמצע משחק כדורגל עם הילד, 
ארוחת  של  פתיחתה  עם  לילדים,  אמבטיות  באמצע 
ערב חגיגית אצל החמות )אגב הם לא יקומו מתוך נימוס 
תוך  מעט(,  הקול  את  יורידו  לא  אפילו  והם  מהשולחן 
כדי נהיגה עם המשפחה גם ללא דיבורית. אלו אנשים 
שצורכים את צלצול הטלפון כאילו מדובר באוויר לנשימה. 

אני מודה, גם אני הייתי כזאת. 

פעם. 

אני מבינה שאפשר פשוט להשתיק את הצלצול  היום 

ולחכות לחזור בזמן נוח יותר. הרי לא ייתכן שנהיה זמינים 

בכל רגע ורגע מחיינו לאדם שבצד השני של האפרכסת. 

לילד אנחנו לא מתביישים לומר: עוד רגע, אני לא פנויה 

כרגע, אני כבר באה לעזור. מדוע שלא נהיה מסוגלים לומר 

את אותו הדבר לאדם שמצלצל אלינו ברגע זה ממש. 

ואגב טיפ: אם אדם מתקשר בנושא ממש דחוף, הוא ישלח 

סמס או ישאיר הודעה קולית. כך שאל תחששו. ב- 80% 

מהמקרים אתם לא מפסידים שום דבר. וכן, בעלי היקר, 

הטור הזה מוקדש לך...  

את  לעקור  המבקש  אסטרטגית השמאל,  את  שומט  זה  מפתיע  מהלך  במגרון.  הקרקעות  נרכשו  האחרונים,  בשבועות 

הישובים בתואנות משפטיות. אנו מזמינים את הציבור להיות שותף במאבקנו על ארץ ישראל, לרכוש ד' אמות במגרון 

ולעזור לנו לעמוד בהתחיבויות הכספיות הגבוהות.

www.migron.net  להשתתפות ברכישת האדמות ולתרומות להמשך המאבק המשפטי - התקשר  02-5325559, 054-5210002 או באתר
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בוּתָם נְאֻם ד'." יב אֶת-שְׁ י-אָשִׁ ם... כִּ לִַ נְיָמִן וּבִסְבִיבֵי יְרוּשָׁ אֶרֶץ בִּ סֶף יִקְנוּ...בְּ כֶּ דוֹת בַּ "שָׂ
)ירמיהו, ל"ב, מ"ד(

ד' אמות ב-400 ₪ אפשרות לתשלומים. תעודה תשלח לרוכשים ד' אמות ומעלה. מוכר לצרכי מס על-פי סעיף 46

ב"ה

תכירו את הפנים החדשות של התיירות ביו"ש < החודש מציינת "משקפת-פרויקט היכרות לאומי" שנת פעילות ראשונה, שמסתמנת כהצלחה 
בקנה מידה לאומי. כ-50,000 מטיילים הגיעו לטיולים שונים במהלך השנה החולפת ליהודה ושומרון, וכ-80% מהם הגיעו לאזור בפעם הראשונה בחייהם. 
הטיולים משלבים אתרי מורשת והיסטוריה לצד אטרקציות ייחודיות ומהנות לכל המשפחה, או לקהלי יעד ספציפיים. משקפת זוכה לפופולאריות לא רק 
בזכות הנגשת אתרים, נופים ויעדים שעד כה לא היו זמינים לציבור הרחב, אלא גם הודות לאירועים מיוחדים ומגוונים ולסיורים חד פעמיים שהיא יוזמת. 

ם:
סו

פר
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גילוילב חוותדעת

כשאנחנו  הרי  מדבריך.  נשמע  תסכול  הרבה 
מתחתנים יש לנו המון חלומות - על שיחות נפש 
כייפיות בשקיעה, על בילוי רגוע בסיומו של יום 
עבודה מייגע ועוד. והנה, המציאות "טופחת על 
פנינו" ואנחנו רצים מהבית לעבודה, לילדים, בלי 
יום ובלי לילה, בקושי נושמים, ולדבר כזוג נחשב 

ללוקסוס במציאות החיים המטורפת.
עושים.  מה  ולחשוב  לרגע  לעצור  כדאי  בימינו 
וננסה לראות מה אפשר  נוריד ציפיות  ראשית, 
ארוכות  שעות  בלי  הקיימים  בנתונים  לעשות 
ויקרות של בייבי סיטר, מסעדות ועוד. מה אפשר 
לעשות בבית קצת אחרת? פעם בשבוע שבועיים. 
"שעה  על  להחליט  בבית,  שאתם  ערב  לסגור 
סגורה", בלי מחשב, טלפון, ושאר מסיחים. אפשר 
לשתות קפה, אפשר להכין או לקנות משהו טעים, 
ואפשר פשוט לשבת ליהנות מה"יחד" ומהדיבור 
המשותף שכל כך מתגעגעים אליו. כדאי שזה יהיה 

כתוב ביומן כמו פגישת עבודה עם הבוס וכך יקל 
טכנית על הביצוע ובהחלט יכניס "אויר" אחר.

אפשר פעם בכמה זמן להתחיל את היום מאוחר 
יש  פעמי  חד  שבאופן  בעבודה  להודיע  יותר. 
באיחור,  שעתיים-שלוש  נגיע  שבגללו  אילוץ 
הילדים ממילא מסודרים במסגרות ואתם בתוכנית 
משלכם. אם שניכם לא עובדים ביום שישי, אפשר 
להכין ביחד את השבת ביום חמישי בלילה, ולנצל 
את יום שישי לטיול נחמד- רק שניכם לבד!! את 
מבינה מכאן, שמה שצריך בתקופה הזאת בחיים 
הוא שתהיה חשיבה אחרת, יוזמה, מקוריות ורצון 
לטוב שלנו כזוג וכמשפחה. אל דאגה, יש תקוה. 
ויוצאים  גדלים  הילדים  זה עובר.  20 שנה  בעוד 
מהבית, אתם תתגעגעו לרעש, ויהיה לכם המון 
ולא  שיהיה  בשקט  נעים  גם  שיהיה  וכדי  שקט. 
תצטרכו היכרות מחודשת, ההשקעה היום כדאית! 

בהצלחה!  

אנחנו זוג צעיר עם 2 ילדים, נשואים 5 שנים. בתחילת חיינו המשותפים היינו יוצאים לפחות 
ערב אחד בשבוע. לאט לאט זה דעך. היריון, לידה וחוזר חלילה. לאחרונה, שמתי לב שלא 
דברתי עם בעלי שיחה נורמלית במשך שבועות ואולי חדשים. היה זמן שעוד תכננו, אבל 
היום אפילו זה לא. השיחות שלנו מסתכמות ב"מי מחזיר את הילד, תקנה את..., תעשה 
את..." כמעט שכחתי איך מדברים. לפני שבוע עשיתי "מעשה". הזמנתי בייבי סיטר והודעתי 
לבעלי שהערב סגור ואנחנו יוצאים, ו.. התינוק קיבל חום גבוה, וכך נגוזו תוכניותינו. ייאוש.

שאלה: 

לרענן את הזוגיות

תשובה: 

עשרות מדרשים, סיפורי צדיקים, דברי הגות מאת 
הרב צבי יהודה הכהן קוק זצ"ל, אמרותיו ואורח חייו

חידות, מושגים וטיפים שימושיים
לבטיחות בדרכים

 היומן נערך בשיתוף פעולה עם רבנים, מחנכי החמ"ד
ומנהלי בתי ספר

זהירות בדרכים
תשע״ג

www.pisrael.com/yoman/tashab :לפרטים ולרכישה: פרסומי ישראל: עדינה תבור טל’: 02-5350901  פקס: 02-6536848 |  לצפיה ביומן

ד"ר חוה אנקור מאמנת אישית וזוגית, מומחית במצבי לחץ ומשבר

הורים יקרים,
בימים הקרובים נחגוג עשור לנישואינו.

בעשור האחרון עברנו הרבה, היינו סטודנטים וכעת 
לנו  יש  ועכשיו  שיער  לנו  היה  קריירה,  יש  לשנינו 
זוג עם המון זמן  כיסוי ראש וקרחת, ובעיקר היינו 
ועכשיו יש לנו המון ילדים )4(. לאורך הדרך עזרתם 
לנו תמיד, לפעמים אפילו הייתה תחרות סמויה איזו 
סבתא עוזרת יותר. כמובן שעשינו כל מאמץ לטשטש 
את התחרות, אך בסתר ליבנו ברכנו עליה שהרי אנו 
היינו המרוויחים העיקריים. כנראה שהחתונות של 
למשפחה  המצטרפים  החדשים  והנכדים  האחרים 
הכבידו עליכם ובשלב מסוים, לפני כשנתיים, סגרתם 
והבייביסיטר של  את שירותי ההסעות, המלונאות 
סבא וסבתא. על האירוח לא ויתרתם ונראה שאתם 

עדיין הפנסיון "הכל כלול" הכי שווה שיש.
לקראת חגיגות העשור לנישואינו רציתי לשתף אתכם 
בקושי מאד גדול שיש לנו. אין לנו זמן לפגוש אחד את 
השני. אני חוזר מהעבודה ישר למקלחות של הילדים 
לכביסות  הולכת  ישר  היא  לישון.  אותם  ומשכיב 
ומתרסקים  הבא  ליום  מתארגנים  שנינו  ולכלים. 
למיטה. אנו כבר לא מצליחים לצאת לדייט רק שנינו, 
שלא לדבר על חופשה של כמה ימים לאגור כוחות 
ולהתאוורר. אז אם בא לכם להפתיע אותנו לכבוד 
יום הנישואים, תתקשרו ותציעו לקחת את הילדים 

אליכם לכמה ימים.
זו המתנה שהכי תשמח אותנו )וגם הילדים יהנו(.

תודה על הכל! החמודים

המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"
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בפרשת "דברים", 
נבקש דברים ברורים!
בקשר לדברי משה אל העם
כשהוא מדבר אל כולם.
מצאו שלוש מילים חורזות וסמוכות
שאינן כל כך מסובכות -

וזה יהיה מאוד קל לכם 
כי המילים הן:____________ 

וע
שב

 ה
דת

חי שעבר
שבוע 

שובות מה
ת תשובה לפרשת "נח": מדי - אחד מבניו של יפת, כוש - אחד מבניו של חם 

הזוכים: משפחת מלאכי, קריית שמואל, חיפה

פיצוחים
חידה בחרוזים לשולחן השבת מאת מרדכי פרימן

תשובות שלחו למייל: gdaat@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. 

פתרון לפרשת מטות מסעי:
החרוז המשלים: מקנה. כפי שכתוב בפרק ל"ב פסוק א': "והנה המקום מקום מקנה". 

הזוכה: שירה מדהלה, קרית עקרון זה עונג שבת

ער
לנו

ת 
בו

תרַ
חיִד

בחסות רשת התרבות היהודית

פתרתם את החידה? 
זכיתם בפרס ללא הגרלה!

את   dabrishir@neto.net.il שלחו אלינו למייל 
פתרון החידה. הראשון שיישלח את התשובה הנכונה 
יזכה בספר מתנה. הספר יישמר בעבור הזוכה בחנות 

דברי שיר בתחנה המרכזית ירושלים למשך שבוע.

בנוסף, לאורך כל השבוע, כל מי שיגיע עם גליון גילוי דעת 
ויאמר את פתרון החידה למוכר באחת מחנויות הרשת - פתח 
תקווה )איכילוב 8(, רמת גן )האצ"ל 60( ובתחנה המרכזית 
בירושלים, יזכה ב10% הנחה על כל קנייה! )מלבד גמרות.( 

עוד מעט נצא כולנו אל החופש 
הגדול ותרבות הפנאי תהיה לנו מן 

הים הגדול ועד ים כנרת. האם התורה 
בעד חופשה? האם מותר או אסור 

לשבת מול המרקע? ומה עם ביטולה 
של תורה? הרב מן הצהר כתב לנו 
שולחן ערוך חדש על הלכות אלו.

מיהו הרב ומהו ספרו?

חידת השבוע

פתרון החידה מהשבוע שעבר: 

חיי אישה / ד"ר חנה קטן

יעל כהן

הזוכה בשבוע שעבר:



ארוחה חמה
בכל מקום שתהיו

חדש!
פטנט עולמי1

בחו"ל בטיול ובכל מקום 
ארוחה חמה ואיכותית

פטנט עולמי לחימום ושמירת האוכל
בצורה מיוחדת להבטחת עמידות

לאורך זמן

ארוחה בשרית עם תוספות
רכיבים טבעיים בלבד

בשר חלק - בד”ץ בית יוסף

w w w . c h e f - h a d e r e c h . c o m
להזמנה ולרשימת החנויות המלאה:

טל’. 03-6006669 | חפשו ‘שף הדרך’ ב

להזמנה באתר

1. אריזה אטומה השומרת על המנה לאורך זמן ללא צורך בקירור.
    המנה מוכנה תוך דקות בעזרת שקית החימום המצורפת


